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V pátek 9. prosince proběhl poslední 
kulatý stůl Národního konventu o EU 
v tomto roce. Tématem setkání byly 
otázky spojené s propagandou, šířením 
dezinformací a ochraně bezpečnosti 
v kybernetickém prostoru. Diskuze se 
zúčastnili zástupci státní správy, obou 
komor Parlamentu ČR, hospodářských a 
soc. partnerů, reprezentanti evropských 
institucí a neziskového sektoru. 
Kontext 

Bezpečnostní situace v Evropě se v po-
sledních letech dramaticky změnila. Mno-
ho problémů v oblasti zajišťování míru, 
bezpečnosti a prosperity způsobuje v 
současné době nestabilita v zemích, jež 
bezprostředně sousedí s EU, a proměnlivý 
charakter nových hrozeb.  
Mezi nové hrozby patří i dezinformační 
kampaně a efektivní využití nepřátelské 
propagandy. Jejich původci mohou syste-
maticky šířit nepravdivé informace a tím 
se snažit o radikalizaci jednotlivců, desta-
bilizaci společnosti a politickou propa-
gandu. Zásadní význam má proto schop-
nost reagovat na hybridní hrozby pro-
střednictvím kvalitní strategické komunika-
ce. Odolnost společnosti je možné posílit 
zejména tím, že budou zajištěny okamžité 
konkrétní (ať už komunikační, právní či 
jiné) reakce a výrazným zlepšením veřej-
ného povědomí o hybridních hrozbách. 
Na evropské úrovni je strategická komuni-
kace v oblasti bezpečnosti stále častěji 
skloňovaným pojmem. NATO v roce 2014 
otevřelo v Rize Centrum excelence pro 
strategickou komunikaci a Evropská unie 
má od loňského roku v rámci Evropské 
služby pro vnější činnost dvě pracovní 
skupiny pro boj s dezinfomacemi – EU 
East StratCom Team a Arab StratCom 
Team. 

Terčem dezinformačních kampaní je i Čes-
ká republika. Výroční zpráva Bezpečnost-
ní informační služby za rok 2015 upozor-
ňuje především na ruské informační půso-
bení v českém prostoru. Propagandou a 
dezinformačními kampaněmi se zabývá i 
probíhající Audit národní bezpečnosti a 
předseda vlády ČR a ministr vnitra ČR 
oznámili vznik Centra pro boj s teroris-
mem a hybridními hrozbami. Centrum by 
mělo začít fungovat k prvnímu lednu příš-
tího roku a jedním z jeho úkolů bude prá-
vě i oblast strategické komunikace. 
Klíčové body 

Úvodní slovo kulatého stolu pronesl ředitel 
Odboru koordinace evropských politik 
Úřadu vlády Jan Král. Obsahovým ga-
rantem setkání byl think-tank Evropské 

hodnoty, který poté prezentoval podkla-
dový dokument. Svá stanoviska k tématu 
diskuze rovněž přednesli Tomáš Jahoda 
z Ministerstva obrany, Eva Romancovová 
z Ministerstva vnitra a Tomáš Szunyog 
z Ministerstva zahraničních věcí. 
Účastníci kulatého stolu se zaměřili na dva 
okruhy otázek. V prvním z nich se diskutu-
jící snažili odhalit principy, na nichž by 
měl být postaven český národní systém 
obrany proti dezinformačním operacím. 
Diskuse se rovněž zaměřila na instituce a 
orgány, jež by do toho systému obrany 
měly být zapojeny. Velmi často zde byly 
diskutovány pravomoci a role Centra pro 
boj s terorismem a hybridními hrozbami, 
které by spadalo do gesce Ministerstva 
vnitra. Neposlední část diskuze tvořila 
otázka zásad, na jejichž základě by měla 
být postavena spolupráce těchto zúčast-
něných organizací.  
Druhý diskuzní okruh tvořila konkrétní 
opatření, která by Česká republika, po-
tažmo Evropská unie v rámci strategické 
spolupráce, měla v oblasti odhalování a 
obrany proti dezinformačním operacím 
činit. Diskutující zároveň představili i kro-
ky a způsoby, kterým by se ČR v rámci 
boje proti dezinformacím vyhnout. 
Účastníci rovněž diskutovali reálné příkla-
dy z dezinformační praxe, posilování 
strategické komunikace v rámci Evropské 
unie, možné sdílení dobrých praktik a pri-
ority v boji proti dezinformačním kampa-
ním. Podstatnou část diskuze tvořila i 
otázka samotné terminologie pojmů, které 
se v oblasti propagandy vyskytují.  
Do diskuze kulatého stolu se zapojili na-
příklad armádní generál Karel Řehka, 
Daniel Bagge z Národního bezpečnostní-
ho úřadu, Tomáš Weiss z Fakulty sociál-
ních věd Univerzity Karlovy v Praze, Lu-
káš Vilím z Úřadu vlády nebo Roman Má-
ca z Evropských hodnot. 
Předpokládaný další vývoj  
Z kulatého stolu budou vypracována do-
poručení, které budou představena vládě 
České republiky a dalším tvůrcům české 
evropské politiky.  
Národní konvent o EU nyní vyhlásil 6 té-
mat na první polovinu roku 2017. Do 19. 
prosince 2016 se mohou zájemci o odbor-
né zajištění kulatých stolů přihlásit do ve-
řejné zakázky. První kulatý stůl v příštím 
roce se očekává koncem ledna 2017.  
Více informací najdete na webových 
stránkách www.narodnikonvent.eu, twitte-
rovém účtu @KonventEU či facebookové 
stránce Národní konvent o EU. /J. Míča/ 
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Nové iniciativy EU v oblasti mládeže > Komise 

Komise 7. prosince představila v rámci iniciativy pro 
mládež soubor návrhů sdružujících na úrovni EU různé 
druhy opatření s cílem zlepšit příležitosti pro mladé lidi 
(KOM(2016) 940-942). Iniciativa staví primárně na 
spuštění Evropského sboru solidarity, dále Komise 
představuje řadu opatření na podporu zaměstnanosti 
mládeže, zkvalitnění a modernizaci vzdělávání, vyšší 
investice do kvalifikace mladých lidí a lepší příležitosti 
k učení a studiu v zahraničí, včetně příležitostí pro za-
hraniční mobilitu mladých lidí v učňovském vzdělává-
ní. 
Kontext 

Ve svém projevu o stavu Unie v roce 2016 předseda Ko-
mise Jean-Claude Juncker oznámil svůj záměr zvýšit úsilí 
na podporu mládeže. Konkrétně ohlásil vytvoření Evrop-
ského sboru solidarity, který je součástí širší agendy za-
měřené na začleňování mladých lidí do společnosti. Na 
bratislavském summitu 16. září 2016 hlavy států 
a předsedové vlád 27 členských států EU rovněž potvrdili 
svůj závazek bojovat proti nezaměstnanosti mladých lidí 
a vytvořit pro ně více příležitostí. Tzv. Bratislavský plán, 
který je výstupem setkání hlav států a předsedů vlád, 
stanoví konkrétní cíle a lhůty s cílem zajistit perspektivní 
ekonomickou budoucnost pro všechny, uchránit náš způsob 
života a nabídnout lepší příležitosti mladým. V souvislosti 
s tím se Rada zavázala přijmout před koncem roku roz-
hodnutí o podpoře EU členským státům v oblasti boje pro-
ti nezaměstnanosti mladých a o posílených programech 
EU zaměřených na mladé lidi. 
Klíčové body  
Evropský sbor solidarity. V rámci nového Evropského 
sboru solidarity budou mít účastníci možnost se zapojit do 
projektu buď v rámci dobrovolnické činnosti, nebo stáže, 
profesní přípravy či zaměstnání po dobu 2 až 12 měsíců. 
Účastníci se budou moci účastnit celé škály aktivit v oblasti 
vzdělávání, zdraví, sociální integrace, pomoci při posky-
tování potravin, budování přístřeší, podpory a integrace 
přistěhovalců a uprchlíků, ochrany životního prostředí ne-
bo prevence přírodních katastrof. Mladí lidé, kteří se bu-
dou v evropském sboru solidarity registrovat, musí souhla-
sit s jeho mandátem a zásadami. Každá zúčastněná or-
ganizace se bude muset připojit k Chartě evropského 
sboru solidarity, která stanoví práva a povinnosti ve všech 
fázích sbírání zkušeností. Projekt je určen pro mladé lidi 
ve věkovém rozmezí 18 a 30 let. Cílem je, aby se do 
konce roku 2020 k evropskému sboru solidarity přihlásilo 
100.000 mladých lidí. 
Záruka pro mladé lidi. Boj proti nezaměstnanosti mla-
dých je pro EU hlavní prioritou. Podpora zaměstnanosti je 
společným zájmem všech členských států a Komise jejich 
úsilí podporuje prostřednictvím řady politik a opatření. 
Za tímto účelem vznikla před třemi lety záruka EU pro 
mladé lidi a iniciativa na podporu zaměstnanosti mladých 
lidí. V porovnání s rokem 2013 se počet nezaměstnané 
mládeže snížil o 1,6 milionu osob a o 900.000 poklesl 

počet mladých lidí, kteří nejsou zaměstnáni ani se neúčast-
ní vzdělávání nebo odborné přípravy. Tento trend nazna-
čuje, že záruka pro mladé lidi spolu s iniciativou na pod-
poru zaměstnanosti mládeže přispěla ke změně situace. 
Aby mohla záruka pro mladé lidi fungovat v plné míře a 
trvale, a to zejména v regionech, které to nejvíce potře-
bují, navrhla nedávno Komise přispět na její zavádění v 
celé Evropě a na podporu dalšího milionu mladých lidí do 
roku 2020 dalšími 2 miliardami eur. 
Mobilita v rámci učňovské přípravy. Komise rovněž po-
važuje za nutné zvýšit zaměstnatelnost mladých lidí. Uká-
zalo se, že vzdělávání a studium v jiné zemi je pro mladé 
lidi velmi přínosné, neboť mohou rozvíjet své dovednosti, 
zvyšovat své profesní vyhlídky i posilovat evropské ob-
čanství. Z těchto příležitostí by mělo těžit více mladých lidí 
ze všech vrstev společnosti. Komise proto oznámila zahá-
jení „ErasmusPro“ – novou specializovanou aktivitu v rámci 
programu Erasmus+ na podporu dlouhodobých učňov-
ských stáží v zahraničí. Komise rovněž navrhne rámec kva-
lity pro učňovské vzdělávání, který bude obsahovat hlavní 
zásady pro koncepci a realizaci učňovské přípravy 
na všech úrovních. 
Zajištění vysoce kvalitního vzdělávání. Komise v rámci 
přijatých opatření předkládá řadu opatření, která mají 
členským státům pomoci při poskytování vysoce kvalitního 
vzdělávání všem mladým lidem, aby mohli získat takové 
znalosti a dovednosti, které jim umožní plné zapojení do 
společnosti, i při odpovědi na nové příležitosti a výzvy, 
jež přináší globalizace a technologické změny. 
Východiska pozice ČR 

Vláda ČR aktivně podporuje rozvoj potenciálu mládeže, 
přičemž apeluje na maximální využívání a posilování stá-
vajících programů a mechanismů. Za klíčové nástroje pro 
zlepšování situace mladých považuje vláda zejména Ev-
ropský sociální fond a program Erasmus+. V případě no-
vých nástrojů klade ČR důraz na důsledné hodnocení je-
jich účinnosti a efektivity a na to, aby se aktivity nedublo-
valy s již existujícími a osvědčenými nástroji. Pozice vlády 
ČR k jednotlivým elementům iniciativy pro mládež se tepr-
ve připravuje. Pokud jde o prodloužení a navýšení roz-
počtu Iniciativy na podporu zaměstnanosti mládeže (YEI), 
tento nástroj není pro ČR s ohledem na omezené možnosti 
čerpání související s relativně nízkou mírou nezaměstna-
nosti mládeže v ČR příliš výhodný. Vláda nicméně souhla-
sí, že nezaměstnanost a situace mládeže je zásadním pro-
blémem v řadě členských států a ve hře je důvěra mla-
dých v EU. Vláda ČR předběžně podporuje většinu navr-
žených iniciativ, určité pochybnosti však má vzhledem k již 
fungujícím programům ohledně nutnosti zavedení Evrop-
ského sboru solidarity. 
Předpokládaný další vývoj 
Iniciativy a návazné dokumenty budou nyní projednávány 
v unijních orgánech. /M. Beranová/ 

Rozvoj kooperativních dopravních systémů > Komise 

Komise vydala 30. listopadu 2016 strategii pro rozvoj 
kooperativních inteligentních dopravních systémů (C-
ITS) (KOM(2016) 766). Společně s iniciativami 
v oblasti silniční dopravy, jež Komise plánuje předložit 
v roce 2017, by tato strategie měla přispět k tvorbě 

systému evropské silniční dopravy budoucnosti a zdo-
lání výzev dnešního systému dopravy. 
Kontext 

Strategie navazuje na Amsterodamskou deklaraci 
z dubna 2016, vydanou ještě za nizozemského předsed-
nictví v Radě EU.  /Pokračování na s. 3/ 
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V deklaraci vyzvali evropští ministři dopravy Komisi 
k vypracování této strategie. Zástupci evropského prů-
myslu mají v úmyslu zahájit plný provoz vozidel kategorie 
C-ITS v roce 2019. Strategie je také provázaná 
s prioritami Komise v oblastech digitálního jednotného 
trhu a Energetické unie. 
Klíčové body 

Za prioritu při rozvoji služeb C-ITS považuje Komise kon-
tinuitu služeb, tedy jejich dostupnost napříč Evropou pro 
koncové uživatele. Tyto služby by měly být maximálně 
rozvinuty jak v oblasti infrastruktury, tak v oblasti samot-
ných vozidel. Komise odhaduje, že při zavedení prvních  
C-ITS služeb by měl být poměr celkového užitku 
k investičním nákladům 3:1. Komise podpoří členské státy 
a průmysl v zavedení prvních C-ITS služeb prostřednictvím 
finančních nástrojů Nástroje pro propojení Evropy (CEF), 
Evropských strukturálních a investičních fondů (ESIF) a Ev-
ropského fondu pro strategické investice (EFSI). Pro služby 
navazující poskytne financování zaměřeno na výzkum a 
vývoj z programu Horizont 2020, a možná také ESIF. 
S digitalizací dopravy jsou spojena i rizika. Komise zmiňu-
je hlavně zranitelnost infrastruktury ze strany hackerů 
a riziko kybernetických útoků. Proto je Komise přesvěd-
čena o nezbytnosti vytvoření společné bezpečnostní a 
certifikační politiky pro zavedení C-ITS v Evropě. Za hlav-
ní výzvu v tomto ohledu považuje Komise založení systé-
mu vládnutí na evropské, národní a průmyslové úrovni 
tak, aby do něj byly zahrnuty všechny relevantní zúčast-
něné strany, včetně orgánů veřejné správy, orgánů silnič-
ního provozu, výrobců automobilů, a dodavatelů a provo-
zovatelů C-ITS služeb. V roce 2017 vydá Komise návod 
týkající se evropské bezpečnostní a certifikační politiky 
pro C-ITS. 

Komise dále zdůrazňuje významnou roli ochrany osob-
ních údajů a soukromí – data vysílaná z C-ITS vozidel se 
v principu považují za osobní data. Z toho vyplývá, že 

zavedení C-ITS bude muset být v souladu s právním rám-
cem pro ochranu osobních údajů. V roce 2018 k této pro-
blematice Komise vydá první návod. 
Pro komunikaci mezi jednotlivými vozidly se dle Komi-
se v současnosti nejvíc nabízí využití hybridní komunikace 
na bázi kombinace ETSI ITS-G5 a již existujících mobilních 
sítí, v budoucnu je možné také využití 5G a satelitní komu-
nikace. 

Komise se tam, kde je to vhodné, chystá využít svůj man-
dát ke směrnici o rámci pro zavedení inteligentních do-
pravních systémů v oblasti silniční dopravy a pro rozhraní 
s jinými druhy dopravy, aby do roku 2018 přijala dele-
gované akty k zajištění kontinuity C-ITS služeb, nastolení 
pravidel pro bezpečnost komunikace C-ITS, zajištění 
praktické implementace nařízení o ochraně osobních úda-
jů v sektoru C-ITS, zajištění interoperability služeb, posu-
zování souladu a komunikace mezi vozidly C-ITS i do bu-
doucna.  

Východiska pozice ČR 

Usnesením vlády č. 538 ze dne 15. června 2016 byl 
schválen Implementační plán k Akčnímu plánu rozvoje in-
teligentních dopravních systémů v České republice do roku 
2020 (s výhledem do roku 2050). Tento materiál vychází 
z koncepce - Akčního plánu rozvoje inteligentních doprav-
ních systémů – která byla Vládou ČR schválena 15. dubna 
2015. Tato koncepce je zaměřena na rozvoj informačních, 
řídicích a zabezpečovacích technologií v běžné dopravní 
praxi. 

Předpokládaný další vývoj 
Dne 15. února 2017 by se z iniciativy Nizozemska měla 
v Amsterodamu uskutečnit konference na vysoké úrovni 
k propojenému a automatizovanému řízení. Na tomto za-
sedání bude možné zhodnotit postup, jakého bylo dosa-
ženo od přijetí Amsterodamské deklarace.  
/M. Wernerová/ 

Národní konvent o Evropské unii vydal ve středu 7. 
prosince doporučení vzniklá na základě kulatého stolu 
z úterý 15. listopadu, jehož předmětem byla autorská 
práva na jednotném digitálním trhu. Diskuze se zamě-
řila především na nařízení o vysílání, směrnici o jed-
notném digitálním trhu nebo nové výjimky z autorsko-
právní ochrany. Doporučení vznikla ve spolupráci s 
obsahovým garantem kulatého stolu, Národním cen-
trem pro digitální ekonomiku. 
Klíčové body 

Prostor byl věnován v první řadě návrhu nařízení o vy-
sílání, zakotvujícího nová práva a povinnosti pro vysílací 
organizace. Podrobně byly rozebrány vliv této úpravy 
na vznik tzv. pan-evropských licencí obsahu a s tím spoje-
né dopady na budoucí evropskou uměleckou tvorbu. K 
problematice se vyjadřovali zástupci nejen Ministerstva 
kultury, ale i zástupci vydavatelů, distributorů a tvůrců z 
filmové a vysílací branže.  
Zbytek diskuze se již věnoval návrhu tzv. směrnice o jed-
notném digitálním trhu. Tématem kulatého stolu byla 
dále problematika nového výlučného práva vydavatelů 
tiskovin. Účastníci vyjádřili obavy vzhledem k diskrepan-
cím mezi definicemi v závazné části směrnice a v recitálo-
vé části. Za nejasný byl označen dopad směrnice na hy-
perlinky a tzv. snippety, což je téma podstatné zejména 
pro tzv. agregátory zpráv.  

Na toto téma plynule navázala diskuse o nových povin-
nostech poskytovatelů internetového připojení (ISP). 
Zde bylo hojně diskutováno zavedení kontroverzní povin-
nosti ISP sledovat a filtrovat obsah, který uživatelé na 
uložiště nahrávají. Diskuze se nesla v duchu odmítnutí pře-
nesení odpovědnosti za obsah na poskytovatele a zave-
dení filtrovací povinnosti, a to z důvodu jejich rozporu s 
dosavadní rozhodovací praxí a právní úpravou. Tuto sku-
tečnost reflektuje i fakt, že ČR se v současné době k této 
úpravě staví negativně, což uvádí i ve své rámcové pozici 
schválené vládou ČR. V diskuzi byla i zmíněna otázka 
navrhované povinnosti transparentnosti a práva na vyjed-
nání dodatečné odměny v rámci tzv. best-sellerové úpra-
vy v kontextu současné tuzemské úpravy v českém práv-
ním řádu. V závěru kulatého stolu potom proběhla diskuze 
na téma nových výjimek z autorského práva, kdy se nej-
větší pozornosti těšila výjimka pro tzv. vytěžování dat pro 
výzkumné organizace.  
Národní konvent o EU na základě proběhlé diskuze vydal 
následujících pět doporučení. Dle prvního by (1) měla 
Česká republika navrhnout zpřesnění a přeformulování 
příslušných pasáží návrhu nařízení o vysílání tak, aby 
byly eliminovány, nebo alespoň minimalizovány negativní 
dopady tohoto návrhu, jako je například narušení smluvní 
svobody mezi stranami, ohrožení financování evropského 
filmového průmyslu a následné možné zmenšení nabídky 
obsahu pro spotřebitele. /Pokračování na s. 4/ 

Doporučení Konventu k autorským právům na digitální trhu > ČR a EU 
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Mezi diskutujícími rovněž panovala shoda v tom, že Česká 
republika by (2) měla v rámci směrnice o jednotném digi-
tálním trhu navrhnout zpřesnění právní úpravy výlučné-
ho práva k digitálnímu užití tiskovin vydavatelům, 
především pak vyjasnění vztahu návrhu směrnice k zveřej-
ňování hyperlinků a snippetů. Zároveň by Česká republi-
ka dle účastníků kulatého stolu (3) měla v rámci návrhu 
směrnice o jednotném digitálním trhu věnovat pozornost 
podrobnějšímu projednání otázky povinnosti dohledu 
nad užitím chráněného obsahu poskytovateli služeb, 
kteří ukládají a zpřístupňují velké množství děl a jiných 
předmětů ochrany nahrávaných jejich uživateli. Měla by 
se snažit o zachování stávající právní úpravy, aby se za-
jistil soulad s rozhodovací praxí a byly minimalizovány 
negativní dopady případných změn.  
Diskutujíci se rovněž shodli, že Česká republika by (4) 
měla upozornit na prvky nepřiměřenosti v navrhovaných 
právech v rámci úpravy povinnosti transparentnosti 
v směrnici o jednotném digitálním trhu a dbát na citlivou 

transpozici této úpravy, která bude smluvní svobodu stran 
náležitě ctít.  
Jako poslední doporučení formulovali účastníci kulatého 
stolu to, že by měla Česká republika (5) jednat o upřes-
nění úpravy vytěžování dat v rámci návrhu směrnice o 
jednotném digitálním trhu tak, aby nedocházelo k omeze-
ní výzkumu soukromých výzkumných organizací a jednot-
livců. 
Předpokládaný další vývoj 
Doporučení Národního konventu o EU budou předložena 
vládě České republiky a dalším tvůrcům české evropské 
politiky. Video z kulatého stolu můžete zhlédnout na pro-
filu Euroskop na portálu YouTube. Úplné znění doporuče-
ní, témata kulatých stolů pro první polovinu roku 2017 a 
další informace o Národním konventu o EU naleznete na 
našich webových stránkách www.narodnikonvent.eu, twit-
terovém profilu @KonventEU nebo facebookové stránce 
Národní konventu o EU. /J. Míča/ 

Výsledky Rady pro dopravu, telekomunikace a energetiku > Rada 

Dne 5. prosince se v Bruselu konalo zasedání Rady pro 
dopravu, telekomunikace a energetiku ve formaci pro 
energetiku. Delegaci ČR vedla náměstkyně ministra 
průmyslu a obchodu Lenka Kovačovská.  
Klíčové body 

V legislativní části byla hlavním bodem programu politic-
ká debata k návrhu nařízení o opatřeních na zajištění 
bezpečnosti dodávek zemního plynu a o zrušení naříze-
ní (EU) č. 994/2010. Předsednictví před zasedáním při-
pravilo dvě varianty dalšího postupu k nejproblematičtěj-
ším částem návrhu – k podobě regionální spolupráce, vý-
měně informací a k fungování mechanismu solidarity. 
V diskuzi se vyjádřily všechny členské státy. Předsednictví 
vzalo v úvahu názory členských států na další postup při 
projednávání návrhu a připravilo souhrnný kompromisní 
dokument. Z hlediska vlády je důležité, že ve všech třech 
bodech získalo podporu takové řešení, které prosazova-
la.  
Komise dále představila dlouho očekávaný tzv. zimní 
energetický balíček, jenž byl tématem i společného pra-
covního oběda ministrů. Ministři nejčastěji zmiňovali otáz-
ku podoby budoucího trhu s elektřinou. 
V odpolední části proběhla výměna názorů zástupců člen-
ských států na téma pokroku v rozvoji vnější dimenze 
energetické politiky EU. Komisař pro opatření v oblasti 
klimatu a energetiku Arias Cañete uvítal zprávu předsed-
nictví o vnější dimenzi energetické politiky EU a shrnul 
úspěchy EU ve vnějších energetických vztazích za poslední 
tři roky. V následné diskuzi jednotlivé země představily 
své preference a priority v této oblasti. Některé státy se 
vrátily k tématu Nord Stream II a apelovaly na Komisi, 
aby připravila právní posouzení všech dimenzí tohoto 
projektu.  

V rámci bodů „Různé“ podalo předsednictví informaci o 
aktuálním stavu projednávání dvou legislativních návrhů: 
návrhu rozhodnutí, kterým se zřizuje mechanismus výměny 
informací o mezivládních dohodách mezi členskými státy a 
třetími zeměmi v oblasti energetiky a návrhu nařízení, 
kterým se stanoví rámec pro označování energetické účin-
nosti štítky a zrušuje směrnice 2010/30/EU.  
Rada vzala na vědomí informaci Komise k poslednímu 
vývoji v oblasti vnějších energetických vztahů. Lucem-
bursko předneslo informaci o problematice dlouhodobého 
financování Mezinárodní energetické agentury. V diskuzi 
jej podpořily ČR, Irsko a Estonsko jako země, jež nejsou 
spokojeny se zavedením minimálního příspěvku na finan-
cování agentury. V závěru jednání nadcházející maltského 
předsednictví seznámilo delegace se svými prioritami na 
příští půlrok.  
Východiska pozice ČR 

Pozice k zimnímu energetickému balíčku se připravuje. 
Vláda ČR podporuje snahu Komise o rozvoj obnovitelných 
zdrojů energie, které by měly zajistit snižování skleníko-
vých plynů a dekarbonizaci energetiky včetně snižování 
nákladů na energie, a respektuje rozhodnutí o revizi 
směrnice o energetické účinnosti. Přesto je třeba brát 
v potaz to, že mnoho mechanismů ke zvyšování energetic-
ké účinnosti bylo uvedeno do praxe teprve v nedávné 
době. 
Předpokládaný další vývoj 
Následující zasedání Rady pro dopravu, telekomunikace 
a energetiku ve formaci pro energetiku je maltským před-
sednictvím plánováno na 26. června 2017.  
/ M. Wernerová / 

Výsledky Rady pro hospodářské a finanční věci > Rada 

Dne 6. prosince se v Bruselu konalo zasedání Rady pro 
finanční a hospodářské záležitosti. Tématem byla 
zejména novela směrnice proti vyhýbání se daňovým 
povinnostem, prodloužení fungování a úprava Evrop-
ského fondu pro strategické investice nebo nová legis-
lativa pro snížení rizik v bankovním sektoru. Delegaci 
ČR vedl Stálý představitel ČR při EU velvyslanec Martin 
Povejšil.  
 

Klíčové body 

Na pracovní snídani zaznělo shrnutí současné hospodářské 
a finanční situace a zpráva ze setkání Euroskupiny 5. pro-
since.  
V legislativní části jednání se Rada nedohodla na novele 
směrnice proti vyhýbání se daňovým povinnostem 
(ATAD 2), otevřenými otázkami jsou výjimky z pravidel 
stanovených v návrhu směrnice pro finanční odvětví a da-
tum transpozice směrnice. /pokračování  na s. 5/ 
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Rada schválila návrh na prodloužení a úpravu Evropské-
ho fondu pro strategické investice (EFSI) a byly přijaty 
závěry ke zlepšování prostředí pro investice, tzv. třetímu 
pilíři Investičního plánu.  
Komise představila návrh legislativních opatření na sníže-
ní rizik v bankovním odvětví, u nichž řada ministrů vy-
jádřila pochybnosti o tom, zda skutečně přispějí ke snížení 
rizika a nesouhlas se znovuotevřením otázky zájmů hosti-
telských a domovských států. Komise také představila 
balík návrhů DPH na jednotném digitálním trhu. 
Slovenské předsednictví potvrdilo ambici dosáhnout pří-
stupu Rady k páté novele směrnice o praní peněz do kon-
ce roku. Ministři byli informováni o stavu projednávání 
návrhů na regulaci finančních služeb a Rakousko informo-
valo o pokroku při vyjednávání posílené spolupráce u 
daně z finančních transakcí. 
V nelegislativní části slovenské předsednictví připomnělo 
práci, kterou odvedlo na prohlubování Hospodářské a 
měnové unie, Rada potvrdila stanoviska Hospodářského 
a finančního výboru k provádění Paktu stability a růstu, 
pokud jde o předcházení a nápravu nadměrných schodků 
veřejných financí.  
Rada byla informována o obsahu Roční analýzy růstu a 
souvisejících dokumentů, kterými byl zahájen evropský 

semestr pro rok 2017. Ministři vyslechli pravidelnou infor-
maci o provádění bankovní unie, Komise připomněla plán 
činnosti v boji proti financování terorismu a informovala o 
stavu prací na Unii kapitálových trhů. 
Východiska pozice ČR 

V případě ATAD 2 vláda ČR zdůraznila svou flexibilitu a 
ochotu ke kompromisu. U EFSI podpořila zvýšenou synergii 
mezi EFSI a Evropskými strukturálními a investičními fondy, 
úsilí o geografickou vyváženost investic a vyslovila se pro 
větší zohlednění hodnotící zprávy při navrhování úprav 
EFSI. V diskusi o návrzích na snižování rizik v bankovním 
odvětví delegace ČR uvedla, že návrh nesmí vést k růstu 
stability jedněch na úkor druhých a zmínila citlivost otázky 
hostitelských a domovských států. 
V diskusi o návrzích k jednotnému digitálnímu trhu, pokud 
jde o DPH, delegace ČR připomněla, že stále čeká na 
návrh, který by jí umožnil použit obecné přenesení daňo-
vé povinností na konečného plátce DPH na tuzemská plně-
ní. 
Předpokládaný další vývoj  
Nejbližší jednání Rady pro hospodářské a finanční záleži-
tosti je naplánováno na 27. leden 2017.  
/P. Šťastná/ 

Výsledky Rady pro spravedlnost a vnitřní věci > Rada 

8. a 9. prosince se v Bruselu uskutečnilo zasedání Ra-
dy pro spravedlnost a vnitřní věci. Zúčastnily se ho 
delegace Ministerstva spravedlnosti vedená ministrem 
Robertem Pelikánem a delegace Ministerstva vnitra 
vedená prvním náměstkem Jiřím Nováčkem. 
 Klíčové body 

Slovenskému předsednictví se podařilo dokončit práce na 
návrhu směrnice o boji vedeném trestněprávní cestou 
proti podvodům poškozujícím finanční zájmy Unie (tzv. 
PIF směrnice). Dohodnutý text návrhu získal podporu vět-
šiny členských států a počítá se zahrnutím závažných pře-
shraničních podvodů na DPH překračujících prahovou hod-
notu 10 miliónů EUR do rozsahu působnosti směrnice a i 
do působnosti Úřadu evropského veřejného žalobce 
(EPPO). Tato prahová hranice byla předběžně potvrzena 
i Evropským parlamentem.  
Ministři rovněž vyjádřili širokou podporu zřízení EPPO. I 
přes snahu uzavřít vyjednávání zůstává otevřeno několik 
dílčích technických otázek (např. ustanovení o přeshranič-
ním vyšetřování). Výhrady nadále drží Itálie, Nizozemí, 
Polsko, Maďarsko a Švédsko. Je tedy pravděpodobné, 
že maltské předsednictví předloží návrh k hlasování na 
některé z nadcházejících Evropských rad dle čl. 86 odst. 1 
Smlouvy o fungování EU. 
Diskutován byl také návrh směrnice o některých aspektech 
smluv o poskytování digitálního obsahu. Ačkoliv jsou 
pozice členských států stále velmi odlišné, větší část minis-
trů se v diskuzi přiklonila k zahrnutí pouze čistě digitálního 
obsahu (ne tedy zboží se zabudovaným softwarem) do 
působnosti směrnice, využití osobních údajů jako protipl-
nění a umožnění odklonu od objektivních kritérií posuzo-
vání souladu se smlouvou pokud o tom byl spotřebitel 
informován a aktivně s tím souhlasil. Ministři byli také se-
známení s pokrokem prací v oblasti získávání e-důkazů a 
u šifrování.  
V části věnované vnitřním věcem ministři diskutovali návrh 
na vybudování Systému vstupu a výstupu (EES), kde 
Bulharsko a Rumunsko znovu vyslovily svůj požadavek, 
aby i země, jež dosud nejsou součástí Schengenu, byly 

zahrnuty do systému započítávání délky pobytu v rámci 
EES.  
Ministři se rovněž věnovali tématu migrace. Byli informo-
váni o současné situaci na jednotlivých migračních trasách, 
stavu plnění dohody s Tureckem, postupu ve vyjednávání 
migračních partnerství s prioritními třetími zeměmi i o ne-
dostatečném naplňování relokačních závazků členskými 
státy. Ministři byli dále informování o aktivování tzv. Ra-
pid Reaction Pool čítající 1.500 expertů pro rychlé nasa-
zení v rámci Evropské pohraniční a pobřežní stráže. Ev-
ropský podpůrný a azylový úřad následně apeloval na 
členské státy, aby plnily své závazky u vysílání expertů. 
V rámci pracovního oběda ministři diskutovali reformu 
společného evropského azylového systému (SEAS), kdy 
Rada přijala částečný obecný přístup k návrhu nařízení o 
Eurodacu. V rámci pracovního oběda se ministři vyjádřili i 
ke konceptu efektivní solidarity. Rada byla dále infor-
mována o opatřeních proti navracejícím se zahraničním 
bojovníkům, dosažení dohody s Evropským parlamentem u 
návrhu revize Schengenského hraničního kodexu a vízo-
vém suspenzivním mechanismu. Francie a Německo požá-
daly Komisi k vytvoření společného přístupu na úrovni EU 
v oblasti spolupráce mezi donucovacími orgány a posky-
tovateli elektronických služeb.  
Východiska pozice ČR 

Vláda ČR na jednání podpořila PIF i EPPO, neboť před-
ložené návrhy v dostatečné míře reflektovaly výhrady 
k oběma návrhům (pro vládu bylo především zásadní 
zavést práh 10 milionů EUR u podvodů na DPH). Vláda 
všeobecně podporuje systémové změny v oblasti posílení 
efektivní ochrany vnějších hranic EU, zlepšení procedur 
v místech prvního vstupu migrantů i zlepšení návratové 
politiky. Proto podporuje i rychlé zavedení Systému vstu-
pu a výstupu. Předložený návrh revize společného evrop-
ského azylového systému však považuje za problematický 
a má k němu několik výhrad.  
/Pokračování na s. 6/ 
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Co se týče konceptu efektivní solidarity, vláda tento kon-
cept obecně podporuje, odmítá však povinný relokační 
mechanizmus. Vláda podpořila výzvu agentur požadující 
navýšení počtu vyslaných expertů jako jedna 
z nejaktivnějších zemí EU v této oblasti. 

Předpokládaný další vývoj  
Ministři spravedlnosti a vnitřních věcí se sejdou na nefor-
málním setkání již 26. a 27. ledna pod taktovkou maltské-
ho předsednictví. Příští řádná Rada je naplánována na 
27. a 28. března. /M. Ročejdlová/ 

Výsledky Rady pro zaměstnanost, soc. věci, zdraví > Rada 
Dne 8. prosince 2016 proběhlo v Bruselu zasedání Ra-
dy pro zaměstnanost, sociální politiku, zdraví a ochra-
nu spotřebitele. Radě v části Zaměstnanost a sociální 
politika předsedal slovenský ministr práce a sociálních 
věcí Ján Richter, v části Zdraví slovenský ministr zdra-
votnictví Tomáš Drucker. Delegace ČR byla v části Za-
městnanost a sociální politika vedena ministryní práce 
a sociálních věcí Michaelou Marksovou, v části Zdraví 
velvyslancem Jaroslavem Zajíčkem. 
Klíčové body 

Rada v části Zaměstnanost a sociální politika přijala 
obecný přístup k návrhům nařízení evropských agentur. 
Rada dále vzala na vědomí zprávu o pokroku v návrhu 
na revizi směrnice pro vysílání pracovníků, ke které 
současně proběhla výměna názorů. Delegace poděkova-
ly slovenskému předsednictví za odvedenou práci na ná-
vrhu, zejména významné objasnění řady pojmů a koncep-
tů směrnice a ocenily vyváženost zprávy o pokroku. 
Shodly se na nutnosti zamezení zneužívání a obcházení 
stávajících pravidel vysílání. 
Rada dále vzala na vědomí zprávu o pokroku evropské-
ho aktu přístupnosti. Ačkoliv na stole zůstává mnoho zá-
sadních otázek, jako je rozsah působnosti a hospodářské 
a administrativní dopady směrnice, Komise doufá 
v dosažení obecného přístupu během maltského předsed-
nictví. Rada rovněž vzala na vědomí návrh antidiskrimi-
nační směrnice. Polsko avizovalo změnu národní pozice 
k návrhu, který nově nepodporuje. 
Před obědem proběhla politická diskuse k evropskému 
pilíři sociálních práv. Ministři zdůraznili potřebu inkluzivity 
této iniciativy pro všechny členské státy a nutnost čelit 
novým střednědobým a dlouhodobým výzvám EU. Oběd 
ministrů proběhl na téma Sociální ekonomika a sociální 
inovace – cesta k tvorbě pracovních míst a snižování 
chudoby. Rada přijala závěry Rady k o urychlení proce-
su romské integrace a k tématu žen a chudoby a zároveň 
přijala závěry Rady k provádění záruky pro mladé a 
Iniciativy na podporu zaměstnanosti mládeže. V rámci 
projednávání těchto závěrů Komise prezentovala nové 
iniciativy v rámci prosincového balíku iniciativ pro mladé. 
Ve všech částech Rady proběhla výměna názorů k evrop-
skému semestru. Ministři práce a sociálních věcí zejména 
uvítali kontinuitu priorit v roční analýze růstu 2017 a oce-
nili důraz kladený na sociální dimenzi EU a Hospodářské 
a měnové unie a v rámci procesu ekonomického řízení, a 
na růst investic do lidského kapitálu. Ministři dále přivítali 
stanovisko Výboru pro sociální ochranu (SPC) a Výboru 
pro zaměstnanost (EMCO) k návrhu doporučení pro eu-
rozónu. Podtržena byla role evropských a národních soci-
álních partnerů a jejich zapojení do tvorby a provádění 
národních reforem.  
Ministři zdravotnictví se vyjadřovali k možnosti využít me-
chanismus evropského semestru jako nástroj k dosažení 
cíle spočívajícího v zajištění všeobecně dostupné, nákla-
dově efektivní a tím pádem také udržitelné zdravotní 
péči. Delegace upozornily na to, že na zdraví by se ne-
mělo pohlížet pouze z ekonomického hlediska, ale mělo 
by být vnímáno jako investice. Dále zmínily význam vzá-

jemného sdílení zkušeností mezi sebou navzájem a užší 
spolupráce s Výborem pro sociální ochranu. Zároveň pou-
kazovaly na výsadní kompetence členských států na orga-
nizaci zdravotnických systémů. 
V rámci bodů „Různé“ Německá a Švédská delegace in-
formovaly o společném dopisu patnácti ministrů Komise s 
žádostí o předložení Strategie EU pro rovnost žen a mužů 
v podobě sdělení Komise.  
V části Zdraví byla prezentována analýza dopadů do-
datkových ochranných osvědčení a farmaceutických pobí-
dek a odměn na inovace, dostupnosti a přístupu k léčivým 
přípravkům v EU, dále Komise informovala o přípravě 2. 
zprávy a vypsání veřejné konzultace v rámci revize naří-
zení č. 1902/2006 o léčivých přípravcích pro pediatrické 
použití. Dále Komise podala aktuální informace k bodům 
zdravotní stav EU, antimikrobiální rezistence a postupu v 
oblasti evropských referenčních sítí. Komise rovněž infor-
movala o výsledcích 7. jednání Konference smluvních stran 
Rámcové úmluvy Světové zdravotnické organizace o kon-
trole tabáku (FCTC). Irská delegace podala informaci ke 
zprávě Komise o označování alkoholických nápojů a po-
žadavku na Komisi o její urychlené zveřejnění. V bodě 
volba generálního ředitele Světové zdravotnické organi-
zace představily své kandidáty Maďarsko, Spojené krá-
lovství, Itálie a Francie. Závěrem slovenské předsednictví 
shrnulo výsledky konferencí pořádaných během předsed-
nictví, následně maltské předsednictví představilo svůj 
pracovní programu. 
Východiska pozice ČR 

Vláda ČR podpořila dosažení obecného přístupu u evrop-
ských agentur a vzala na vědomí zprávy o pokroku 
k legislativním návrhům. Vláda kromě pozitivního hodno-
cení snahy a kompromisního návrhu slovenského předsed-
nictví k revizi o vysílání pracovníků zopakovala potřebu 
ekonomické konvergence a brzkého vyrovnání mzdové 
úrovně napříč EU.  
Vláda dále obecně podporuje kroky vedoucí k lepšímu 
fungování hospodářské a měnové unie, včetně prohlubo-
vání její sociální dimenze. Zároveň však upozorňuje na 
odlišné podmínky a potřeby jednotlivých států na trhu 
práce a v sociální oblasti, které by měly být 
v konsolidovaném návrhu pilíře zohledněny. V rámci ev-
ropského semestru vláda obecně souhlasí s uvedenými 
výzvami a prioritami v Roční analýze růstu 2017, a stejně 
jako v minulém roce oceňuje vyvážený přístup Komise 
k hospodářským a sociálním záležitostem a otázkám za-
městnanosti. Pokud jde o oblast zaměstnanosti a sociální 
politiku, vláda souhlasí s identifikovanými prioritami a vítá 
důraz kladený na sociální dimenzi. Vláda rovněž vítá 
možnost pravidelné diskuse o hlavních výzvách a priori-
tách pro nový evropský semestr z pohledu zdravotnictví. 
Předpokládaný další vývoj 
Rada pro zaměstnanost, sociální politiku, zdraví a ochranu 
spotřebitele znovu zasedne ve formátu ministrů práce a 
sociálních věcí dne 3. března 2016 v Bruselu. 

/M. Beranová/ 
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Směrnice o boji proti terorismu > Evropský parlament 

Výbor pro občanské svobody, spravedlnost a vnitřní 
věci (LIBE) přijal v pondělí 5. prosince návrh směrnice 
o boji proti terorismu, která nahrazuje rámcové roz-
hodnutí o boji proti terorismu z roku 2002. Cílem návr-
hu je aktualizovat stávající legislativu tak, aby zohled-
ňovala měnící se teroristickou hrozbu a nové hrozby, 
jimž Evropa čelí, a také nově přijaté mezinárodní nor-
my a závazky. 
Kontext 

Návrh směrnice o boji proti terorismu, kterou se nahrazuje 
rámcové rozhodnutí 2002/475/SVV o boji proti teroris-
mu vydala Komise 2. prosince 2015. Nutnost aktualizace 
stávající trestněprávní legislativy v této oblasti vyplynula 
zejména z nárůstu a rozvoje hrozby terorismu, k němuž 
došlo v posledních letech. Zdokonalení rámce EU pro ře-
šení otázky terorismu Komise označila za prioritu 
v Evropském programu pro bezpečnost a revize rámcové-
ho rozhodnutí se dostala také do pracovního programu 
Komise na rok 2016.  

Jedním ze stínových zpravodajů návrhu směrnice ve výbo-
ru LIBE je český poslanec Petr Ježek (ALDE). Znění schvá-
lené výborem LIBE je výsledkem interinstitucionálního jed-
nání. Shody na něm Evropský parlament, Komise a Rada 
dosáhly dne 17. listopadu 2016. 
Klíčové body 

Výbor LIBE návrh směrnice schválil většinou hlasů, pro by-
lo 37 poslanců, proti byli 4 a 7 poslanců se hlasování 
zdrželo. Podle zpravodajky Moniky Hohlmeierové (EPP, 
DE) je hlavní přidanou hodnotou směrnice vytvoření har-
monizovaného základu trestního práva pro vnitrostátní 
právní předpisy, díky čemuž budou legislativní činnosti 
členských států proti terorismu jednotné, důsledné a účinné 
a zabrání se mezerám při trestním stíhání. 
Návrh směrnice stanovuje minimální pravidla pro definici 
trestných činů v oblasti terorismu a ukládá členským stá-
tům, aby zajistily jejich trestnost. Vedle teroristických 
trestných činů a trestných činů spojených s teroristickou 
skupinou směrnice v hlavě III vymezuje skupinu trestných 

činů spojených s teroristickými činnostmi. Jedná se o trest-
né činy velmi závažné povahy, které sice nevyžadují sa-
motné spáchání teroristického trestného činu, ale mají po-
tenciál k jejich spáchání vést a umožnit teroristům a tero-
ristickým skupinám pokračovat v trestné činnosti a dále ji 
rozvíjet. Jde např. o veřejné podněcování ke spáchání 
teroristického trestného činu, nábor nebo poskytování vý-
cviku teroristů, absolvování výcviku, vycestování do zahra-
ničí za účelem terorismu, organizování takové cesty nebo 
napomáhání k vycestování. Směrnice by tak měla poskyt-
nout nástroje k boji proti hrozbě, kterou představují tzv. 
vlci samotáři, tedy pachatelé jednající sami, a tzv. zahra-
niční bojovníci. Značná pozornost je ve směrnici věnována 
také zvláštním opatřením na ochranu obětí terorismu a na 
pomoc obětem terorismu a sdílení relevantních informací 
členskými státy. 
Východiska pozice ČR 

Vláda ČR vítá návrh nové směrnice o boji proti terorismu, 
neboť souhlasí s názorem Komise, že s ohledem na pře-
shraniční dosah teroristických útoků je třeba sjednotit 
trestní legislativu členských států v této oblasti. ČR je jako 
člen OSN vázána rezolucí Rady bezpečnosti č. 2178 
(2014) a jako člen Výboru pro hodnocení opatření proti 
praní špinavých peněz a financování terorismu 
(MONEYVAL)  je vázána i doporučeními Finanční pracovní 
skupiny pro boj s praním špinavých peněz a financováním 
teroristů (FATF). 
Předpokládaný další vývoj 
Návrh směrnice musí být ještě schválen na plenárním za-
sedání Evropského parlamentu. Předpokládá se, že bude 
zařazen na pořad jednání únorového plenárního zasedá-
ní. Souhlasné stanovisko musí zaujmout také Rada. Členské 
státy budou mít následně lhůtu 18 měsíců, aby směrnici 
implementovaly. 

Velká Británie a Irsko se mohou rozhodnout, zda se budou 
účastnit přijímání nebo následně uplatňování navržené 
směrnice. Dánsko se přijetí návrhu neúčastní a není jím 
vázáno. /A. Kuchařová/ 

Využití potenciálu smluv a reforma EU > Evropský parlament 

Výbor pro ústavní záležitosti (AFCO) Evropského par-
lamentu vyjádřil na své schůzi ve čtvrtek 8. prosince 
podporu dvěma návrhům, jež obsahují soubor zásad-
ních doporučení majících za cíl zlepšit fungování EU 
využitím potenciálu Lisabonské smlouvy a reformou 
stávajícího institucionálního uspořádání Unie. 
Kontext 

Oba dokumenty představují nelegislativní zprávy vypra-
cované EP z jeho vlastní inciativy v roce 2014 a projed-
návané na úrovni výborů od počátku minulého roku. Spo-
luzpravodaji prvně jmenovaného návrhu je předseda Vý-
boru pro zahraniční věci Elmar Brok (EPP, DE) a Mercedes 
Bressová (S&D, IT). Autorem druhého je pak předseda 
liberální frakce ALDE a bývalý belgický premiér Guy 
Verhofstadt. Ačkoliv nemají sílu legislativních norem, vy-
dávají zprávy jasný signál o pozici, kterou může EP za-
stávat v nastávající debatě budoucí reformě fungování 
EU a jejích institucí. 
Klíčové body 

Poslanci přijali uvedené návrhy jednoznačnou většinou. 
Poměrem hlasů 16 pro, 5 proti, 1 se zdržel v případě 

zprávy M. Bressové a E. Broka, obdobně 16 pro, 6 proti, 
1 se zdržel, pokud jde o návrh vypracovaný G. Verhofsd-
tatem.  

Zpráva o využití potenciálu Lisabonské smlouvy reka-
pituluje hlavní výzvy, kterým EU aktuálně čelí (migrace, 
terorismus, důsledky finanční/dluhové krize aj.) a zdůraz-
ňuje nutnost hledání společných unijních řešení. Důležitým 
aspektem je pak obnova důvěry občanů EU v evropský 
integrační projekt. EP podporuje politický meziinstitucio-
nální dialog, poukazuje však mj. na nezbytnost jedno-
značnějšího vymezení rozhodovacích pravomocí vnitrostát-
ních parlamentů a EP v rozhodovacím procesu EU a posí-
lení jejich vzájemných konzultací.  
Poslanci dále trvají na omezení zásahů Evropské rady do 
tvorby legislativy a navrhují sloučení funkcí stálého před-
sedy Evropské rady a předsedy Komise při zachování 
současného postupu jeho jmenování/volby aplikované 
v roce 2014. Mezi ostatní klíčové výzvy v návrhu patří 
snížení počtu formací Rady, posílení oblastí hlasování kva-
lifikovanou většinou v Evropské radě a kompletní přechod 
na tento způsob v Radě, vytvoření funkce evropského mi-
nistra financí, /Pokračování na s. 8/ 
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jednotné zastoupení EU/eurozóny v mezinárodních institu-
cích, lepší dodržování zásad subsidiarity a proporcionali-
ty, institucionalizace kontrolní úlohy EP v rámci evropského 
semestru, vytvoření fiskální kapacity eurozóny prostřed-
nictvím části rozpočtu EU, či zvyšování účinnosti obranné 
politiky a Společné zahraniční a bezpečnostní politiky 
včetně parlamentního dohledu nad ní. 
Zpráva k možnému vývoji a změnám současného in-
stitucionálního uspořádání EU doplňuje a rozšiřuje 
předcházející návrh v několika ohledech. EP v ní uvádí, že 
čas pro krizové řízení prostřednictvím opatrných a ad hoc 
rozhodnutí již skončil a je třeba se vydat cestou komplex-
ní a důkladné revize primárního práva EU. Mělo by se 
tak stát prostřednictvím svolání unijního konventu složené-
ho ze zástupců orgánů EU, všech vlád i řady vnitrostátních 
aktérů. Dokument rovněž kritizuje častá mezivládní řešení 
na úkor „metody Unie“, rozšířenou praxi Europe à la car-
te, a doporučuje, aby byl státům na periferii Unie, které 
si přejí podílet se jen na některých konkrétních politikách 
Unie, namísto těchto četných výjimek navržen nějaký typ 
„statusu přidružené země“. Ten by navíc mohl být použit i 
pro Spojené království po dokončení tzv. brexitu. EP dále 
opakuje svou dřívější myšlenku o vhodnosti snížení počtu 
členů Komise, která by se měla proměnit v hlavní výkonný 
orgán či vládu Unie, nebo svůj starší požadavek na jed-
notné sídlo EP (resp. pravomoc o něm rozhodnout). Po-
slanci také navrhují, aby se rozhodnutí o vlastních zdrojích 
a o víceletém finančním rámci přijímala nově kvalifikova-
nou většinou namísto jednohlasnosti.  
V rámci správy ekonomických záležitostí EP navrhuje slou-
čit postupy pro schodek a dluh, postup pro makroekono-
mickou nerovnováhu a doporučení pro jednotlivé země do 
jednotného a právně závazného „konvergenčního kode-
xu“. Budoucí změny Smluv by měly být podle EP přijímá-
ny namísto dosavadního rigidního procesu evropským re-
ferendem (a pokud by to nebylo možné, pak po ratifikaci 
kvalifikovanou většinou čtyř pětin členských států a se 
souhlasem EP). 

Východiska pozice ČR 

Z hlediska vlády ČR představuje zásadní prioritu v rámci 
diskuse o budoucím směřování EU zachování integrity, 
jednoty a inkluzivního charakteru Unie. Hlavním obecným 
cílem této reflexe by pak mělo být posílení důvěry obča-
nů v integrační projekt. Budoucí směřování EU by mělo 
stát na třech pilířích – inkluzivitě, důvěře a zaměření na 
přidanou hodnotu. Integrační kroky musí být diskutovány 
a připravovány se všemi členskými státy, přičemž je ne-
zbytné vyhnout se další fragmentaci Unie a účinně defino-
vat společný postup. 
Jednotlivé politiky EU musí vést k posílení unijní soudržnos-
ti. Důraz by měl být v této souvislosti kladen především 
na ta témata, u kterých panuje shoda nad jejich přidanou 
hodnotou a konkrétním přínosem a výsledky pro občany. 
Za významné oblasti spjaté navíc se značným očekáváním 
veřejnosti pak vláda považuje bezpečnost a prosperitu. 
Vláda se ovšem domnívá, že dostatečný prostor pro re-
formní úsilí a jeho hlavní cíle poskytuje platný smluvní rá-
mec. Na základě dosavadních zkušeností pak vláda kritic-
ky hodnotí některé snahy o politizaci činnosti Komise. Dále 
konstatuje, že Evropská rada jakožto vrcholná politická 
instituce EU ztělesňující vůli členských států musí naopak 
daleko více plnit své poslání, které jí dle Smluv náleží – 
zejména v rovině udávaní strategického směřování Unie. 
Podle vlády je rovněž třeba posílit respekt všech aktérů 
vůči pozicím národních parlamentů, které jsou klíčovými 
nositeli demokratické legitimity. 
Předpokládaný další vývoj 
Po schválení obou návrhů v rámci výboru AFCO se jimi 
bude zabývat EP jako celek. Jejich projednávání na ple-
nárním zasedání EP bylo prozatím indikativně stanoveno 
na 1. února 2017.  
/O. Kaleta/ 

Agenda Evropské rady, 15.–16. prosince > Informace 

Migrace. Evropská rada se vrátí k tématu migrace, potvr-
dí své předešlé závěry k migrační trase přes východní 
Středomoří a závazky v souvislosti s naplňování prohláše-
ní EU-Turecko a podporou zemí ležících na západobal-
kánské migrační trase. Přivítá dosažený pokrok v oblasti 
migračních partnerství s prioritními africkými státy a vy-
zve k legislativnímu pokroku ve věci Evropského fondu 
pro udržitelný rozvoj a iniciativ Evropské investiční banky. 
Evropská rada dále vyzve k posílení podpory libyjské 
pobřežní stráže. Dle návrhu závěrů rovněž vyzve nadchá-
zející předsednictví Rady, aby pokračovalo v rozšiřování 
konsensu v otázce reformy Společného evropského azylo-
vého systému. 

Bezpečnost. Evropská rada se bude zabývat vnitřní i 
vnější bezpečností. Položí důraz na naplňování strategie 
pro vnitřní bezpečnost a vyzve k pokroku v oblastech 
kontroly zbraní, boje proti praní špinavých peněz, imple-
mentace směrnice o jmenné evidenci cestujících (PNR), 
spolupráce s poskytovateli elektronických služeb, systému 
vstupu/výstupu a ETIAS. V oblasti vnější bezpečnosti vy-
zve k posilování spolupráce a vyčlenění dalších zdrojů. 
Podpoří implementaci závěrů Rady k implementaci Glo-
bální strategie EU, přivítá představení Akčního plánu pro 

evropskou obranu a vyzve k urychlenému posílení spolu-
práce s NATO. 

Hospodářský a sociální rozvoj, mládež. Evropská rada 
by měla přivítat dohodu v rámci Rady na prodloužení 
fungování Evropského fondu pro strategické investice, 
vyzvat ke zvýšení úrovně ambicí v oblasti vnitřního trhu, 
podpořit pokračování Záruky pro mladé a vyzvat k další 
práci na v prosinci představených iniciativách Komise za-
měřených na podporu mládeže. 

Vnější vztahy. V rámci bloku zahraničně-politických otá-
zek se bude Evropská rada zabývat aktuální situací v 
Sýrii. Dále by mělo dojít k přijetí interpretačního rozhod-
nutí hlav států a vlád ve věci ratifikace Asociační dohody 
mezi EU a Ukrajinou.  

Brexit. Na okraj Evropské rady se uskuteční také nefor-
mální večeře 27 členských států (bez Spojeného králov-
ství) k problematice brexitu. Výstupem tohoto jednání by 
mělo být společné prohlášení hlav států a vlád 
k budoucímu procesu vyjednávání se Spojeným králov-
stvím.  

/O. Matoušek/ 



Týden v EU— 5. až 11. prosince 2016  9 

 

Agenda Rady pro životní prostředí, 19. prosince > Informace 

586. zasedání Výboru pro EU na pracovní úrovni > Informace 

Dne 6. prosince 2016 se konalo 586. zasedání Výboru 
pro EU na pracovní úrovni (PV-EU).  

Na úvod jednání informoval zástupce Úřadu vlády o prů-
běhu a výsledcích 207. zasedání Výboru pro EU na vlád-
ní úrovni (VV-EU) 5. prosince 2016. 

Následně byla schválena rámcová pozice k Roční analý-
ze růstu 2017 a dalším doprovodným dokumentům (Úřad 
vlády); rámcová pozice ke sdělení Komise „Budování 
spravedlivého, konkurenceschopného a stabilního daňové-
ho systému pro EU“ (Ministerstvo financí) a  rámcová pozi-
ce – Změna nařízení o sděleních klíčových informací týka-
jících se strukturovaných retailových investičních produktů 
a pojistných produktů s investiční složkou (PRIIPs), pokud 
jde o datum použitelnosti (Ministerstvo financí). 

Mandát na zasedání Rady pro spravedlnost a vnitřní věci 
8. a 9. prosince - část spravedlnost byla projednán 
(Ministerstvo spravedlnosti), část vnitro byla schválena na 
VV-EU (Ministerstvo vnitra). Dále Výbor schválil mandát 
na zasedání Rady pro zaměstnanost, sociální politiku, 
zdraví a ochranu spotřebitele 8. a 9. prosince 
(Ministerstvo práce a sociálních věcí a Ministerstvo zdra-
votnictví). Výbor vzal na vědomí mandát na zasedání 
Rady pro zahraniční věci 12. prosince (Ministerstvo za-
hraničních věcí); mandát na zasedání Rady pro zeměděl-
ství a rybářství 12. a 13. prosince (Ministerstvo zeměděl-
ství); mandát na zasedání Rady pro obecné záležitosti 
13. prosince (Úřad vlády, Ministerstvo zahraničních věcí) 
a mandát pro předsedu vlády Bohuslava Sobotku pro 
jednání na Evropské radě 15. a 16. prosince (Úřad vlá-
dy).  

V části Naplňování Strategie podpory Čechů v institu-
cích EU Ministerstvo vnitra informovalo o vybraných kan-
didátech pro program krátkodobých stáží v evropských 
orgánech „Erasmus for Public Administration“ v termínech 
7. - 17. března 2017 a 6. - 16. června 2017. Byla před-
stavena aktuální agenda Evropského parlamentu.  

Zástupce Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy 
informoval o výsledcích Rady pro konkurenceschopnost 
(část výzkum a vývoj) 29. listopadu, zástupkyně Minister-

stva dopravy a zástupce Ministerstva průmyslu a obchodu 
o výsledcích Rady pro dopravu, telekomunikace a ener-
getiku (doprava, telekomunikace a energetika) 1., 2. a 5. 
prosince, zástupce Ministerstva financí o výsledcích Rady 
pro hospodářské a finanční věci 6. prosince. Výbor schvá-
lil připomínky ČR k druhému návrhu revize nařízení Komi-
se (EU) č. 651/2014 (GBER) (Úřad pro ochranu hospo-
dářské soutěže) a projednal materiál ohledně vyjádření 
zájmu České republiky o kandidaturu na přesídlení agen-
tur Evropské unie ze Spojeného království do České re-
publiky (Úřad vlády).  

Zástupce Ministerstva průmyslu a obchodu představil 
technický non-paper Švédska a Dánska k připravované 
revizi nařízení o vzájemném uznávání. Byla představena 
doporučení z kulatého stolu Národního konventu o EU na 
téma „Autorská práva (copyright) v rámci jednotného di-
gitálního trhu“. Ministerstvo zahraničních věcí informovalo 
o návrhu na sjednání Dohody o spolupráci v oblasti part-
nerství a rozvoje mezi Evropskou unií a jejími členskými 
státy na jedné straně a Islámskou republikou Afghánistán 
na straně druhé.  

Výbor poté schválil příspěvek do veřejné konzultace 
týkající se posílení právních předpisů v sociální oblasti v 
silniční dopravě (Ministerstvo dopravy, Ministerstvo práce 
a sociálních věcí). 

V bodech „Různé“ zástupce Ministra pro lidská práva, 
rovné příležitosti a legislativu představil přehled infor-
mačních povinností gestorů, které vyplývají z usnesení Se-
nátu a Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR přijímaných v 
souvislosti s projednáváním dokumentů Evropské unie; stav 
k 5. 12. 2016. Zástupce Úřadu vlády informoval o dalších 
jednáních PV-EU před vánočními svátky. 

Na závěr byly schváleny instrukce pro jednání výbo-
ru  Coreper I (7. a 9. prosince 2016) a Coreper II 7. pro-
since 2016).  

/M. Kadlecová/ 

Oběhové hospodářství. Předsednictví bude informovat o 
současném stavu projednávání návrhů revize legislativních 
aktů v oblasti odpadů, obalů, skládek odpadů, autovra-
ků, odpadních elektrických a elektronických zařízení a 
baterií a akumulátorů, které jsou součástí balíčku 
k oběhovému hospodářství. 
Chemické látky a ochrana lidského zdraví a životního 
prostředí. Na zasedání by mělo dojít k přijetí závěrů Ra-
dy k ochraně lidského zdraví a životního prostředí pro-
střednictvím správného nakládání s chemickými látkami. 
Systém obchodování s emisními povolenkami. Během 
jednání bude rovněž diskutován návrh změny směrnice 
2003/87/ES za účelem posílení nákladově efektivních 

způsobů snižování emisí a investic do nízkouhlíkových tech-
nologií, u kterého se Rada pokusí dosáhnout obecného 
přístupu. 
Další agenda. ČR v rámci bodů „Různé“ požádá Komisi o 
zveřejnění dlouho očekávaných výsledků hodnocení REFIT 
pro nařízení k ekoznačce EU, a zároveň o sdělení jejích 
dalších záměrů s tímto nástrojem. Na jednání budou mini-
stři dále informováni o proběhnuvších mezinárodních jed-
náních a o pracovním programu nadcházejícího předsed-
nictví Malty v Radě EU. Rovněž je plánován oběd ministrů 
s výkonným ředitelem Programu OSN pro životní prostře-
dí Erikem Solheimem.  
/K. Maťátková/ 
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Pozice ČR k balíčku Komise ke korporátnímu zdanění 
(vypracovalo Ministerstvo financí) 
Rámcová pozice k Roční analýze růstu 2017 a dalším 
doprovodným dokumentům (vypracoval Úřad vlády ČR) 
Rámcová pozice ke sdělení Evropské komise „Budování 
spravedlivého, konkurenceschopného a stabilního da-
ňového systému pro EU“ (vypracovalo Ministerstvo fi-
nancí) 

Rámcová pozice – Změna nařízení o sděleních klíčových 
informací týkajících se strukturovaných retailových in-
vestičních produktů a pojistných produktů s investiční 
složkou (PRIIPs), pokud jde o datum použitelnosti 
(vypracovalo Ministerstvo financí) 

Kalendář EU na 50. týden > Informace 

12.–15. prosince – Zasedání výborů Evropského parla-
mentu 

12.–15. prosince – Plenární zasedání Evropského parla-
mentu 

12.–13. prosince – Konference DanubeHack 2.0, Brati-
slava 

12.–13. prosince – Rada pro zemědělství a rybolov 

13. prosince – Rada pro obecné záležitosti 
14.–15. prosince – 521. zasedání Evropského hospodář-
ské a sociálního výboru 

15.–16. prosince – Zasedání Evropské rady 

19. prosince – Zasedání Rady pro životní prostředí 
 

Rámcové pozice schválené v 49. týdnu > Informace 


